
Jon Domínguez és gerent de Panteres 
Grogues, el primer club esportiu LGT-
BI d’Espanya. Fundat a Barcelona el 
1994, no només ha treballat per ser un 
lloc on gais, transsexuals, lesbianes 
i bisexuals puguin practicar esport 
lluny de la LGTBIfòbia, també és un 
club inclusiu que no es limita només 
al públic LGTBI, tothom hi té cabuda 
independentment de la seva orienta-
ció sexual, de gènere i d’origen.

Sylvia Debon: Com es va formar 
club?
Jon Domínguez: Aquest any es 
compleixen 25 anys. Va néixer l’any 
1994 i va sorgir per iniciativa d’un noi 
que es deia Rudy que, davant de la 
no existència de cap grup esportiu 
de persones LGTBI, es va animar 
a crear-lo. Com ho va fer? Com en 
aquell temps internet era pràctica-
ment inaccessible per a la majoria, es 
va decidir a publicar un anunci de 

oferiu a Panteres Grogues?
JD: El club ha anat evolucionant. Va 
néixer com a club esportiu però ha 
anat adaptant-se a les necessitats 
que han anat sorgint, i també s’ha 
diversificat en especialitats de l’àmbit 
cultural. Tenim una oferta àmplia 
d’activitats, en tres grups. En l’àmbit 
esportiu trobem esports majoritaris 
com el futbol, bàsquet, tennis, i 
esports minoritaris com rem. També 
tenim una secció enfocada a l’àrea 
de la salut i benestar on es practica 
ioga, tai-txi, pilates. A més apostem 
per la defensa personal, ja que creiem 
important facilitar unes eines per 
defensar-se davant qualsevol situació, 
fent èmfasi en l’autoconeixement, el 
respecte i la tolerància que permet 
defensar-te amb les teves pròpies 
limitacions, alguna cosa molt d’acord 
amb la filosofia del club. Finalment, 
tenim els grups artístics de teatre, 
dansa, salsa i poliesport.

SD: Quin és el valor afegit del club?
JD: Normalització i visibilització, 
amb component social i, sobretot, 
passar-s’ho bé. Després, el nivell 
d’involucració ja depèn de cadascú. 
El component social és palpable en 
l’ADN del club.

SD: En la teva opinió creus que avui 
en dia l’esport presenta dosis de 
masclisme i homofòbia?
JD: La situació és molt millor que anys 
enrere, però encara hi ha persones 
que no entenen que som part de la 
societat i que nosaltres també podem 
donar alegries a la gent amb l’esport. 
Se segueixen escoltant comentaris del 
tipus «marieta l’últim», «no siguis una 
nenaza». L’ús d’aquest vocabulari di-
ficulta que persones que es dediquen 
a l’esport d’elit puguin viure la seva 
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contactes al diari, fent una crida a tots 
i totes que s’animessin a jugar a vòlei 
a la platja de la Mar Bella. Quedaven 
els dissabtes al migdia per jugar. El 
que va començar sent un grup de 
desconeguts es va anar convertint en 
un grup d’amics. Amb els anys van 
decidir que allò que s’havia format 
agafés una forma més gran, fins al que 
s’ha convertit avui: un club de 1.300 
socis, el més gran de l’estat espanyol i 
el tercer a Europa.

SD: Com neix el nom?
JD: Panteres ve perquè és un animal 
que en català no té gènere, i aquest 
concepte encaixava perfectament 
amb els valors del club. I Grogues per-
què uns amics alemanys van regalar a 
en Rudy una pilota groga per jugar a 
vòlei platja. 

SD: Quina va ser la necessitat de 
crear el club? 
JD: En primer lloc, va néixer de la 
necessitat de practicar esport amb 
persones afins a tu, sense sentir-te 
discriminat/da ni diferent. Avui dia 
encara és un 
tema tabú en 
l’esport, sobretot 
en l’esport d’elit. 
Curiosament 
ahir van venir 
dos nois hetero-
sexuals, i el que 
primer els vaig 
preguntar és 
si tenien algun 
dubte, si coneixi-
en que és Pante-
res... i llavors ells 
em van pregun-

tar: «Cal ser gai per entrar al club?». 
Per descomptat que no. Som un club 
inclusiu que no ens limitem només al 
públic LGTBI, fem activitats inde-
pendentment de la nostra orientació 
sexual, de gènere, d’origen. La nostra 
filosofia és conèixer gent, passar-ho 
bé i crear un espai de respecte.

SD: Existeixen agrupacions de clubs 
per fer força?
JD: Sí, hi ha l’agrupació Esportiva 
Ibèrica LGTBI, que és la unió d’en-
titats esportives de gais, lesbianes, 
bisexuals i transsexuals de la pe-
nínsula ibèrica. La seva actuació se 
centra especialment en l’eradicació 
de l’homofòbia i que els drets del 
col·lectiu LGTBI en l’àmbit de l’esport 
es compleixin.
També, esmentar que a Madrid es va 
crear una llei perquè hi hagi vestidors 
sense distinció de gènere. Dintre 
d’aquests, hi ha espais propensos a la 
intimitat, on la persona que així ho 
desitgi en podria fer ús. 

SD: Quins esports i especialitats 

Jon Domínguez.

sexualitat de manera lliure. Tenen por 
a perdre sponsors, a finalitzar con-
tractes laborals i publicitat, que no els 
acceptin socialment...

SD: Quins són els propers esdeveni-
ments del club, com es presenta la 
nova temporada?
JD: Aquest any celebrem els 25 anys 
del club! Farem una exposició perquè 
la gent conegui la nostra història, 
l’evolució, i una fita destacada serà la 
commemoció dels Eurogames, que 
l’any 2008 es van celebrar a Barcelona, 
fet que va marcar un abans i un des-
prés en la comunitat LGTBI. Cada any 
organitzem el Pantersports, el torneig 
multiesportiu LGTBI+ de Panteres 
Grogues que aplega esportistes de 
tota Europa i on el bon ambient i la 
diversió estan assegurats. La nostra 
filosofia és involucrar Barcelona com 
a ciutat oberta i plural. De fet, del 13 
al 15 de setembre es va celebrar la 
XIII edició del Panteresports amb les 
competicions masculines i femenines 
de Vòlei, Futbol, Bàsquet i Pàdel, la 
competició mixta de Vòlei Platja i una 
nova activitat de natació.

SD: Noves fites i projectes?
JD: Volem seguir creixent i treballar 
més en la part d’activisme. Consi-
derem que no sempre cal demanar, 
també cal donar, col·laborar de 
manera activa amb altres entitats 
relacionades amb el col·lectiu LGTBI. 

Cal aprofitar l’esport com a mitjà de 
que gent jove i no tan jove i col·lectiu 
trans se sentin integrats a la societat, 
i també que se sentin més valorades 
i amb més autoestima. Iniciem un 
projecte educatiu per donar formació 
en escoles i instituts per conscienciar 
els més joves i promoure les lligues ju-
venils. Actualment tenim el Sincronit-
zada Kids i Vòlei Joves. Els avantatges 
d’aquest col·lectiu és que no parteixen 
d’etiquetes i prejudicis i vénen amb 
un aprenentatge fet, han crescut en 
un ambient inclusiu i divers, on es 
poden sentir identificats i respectats, i 
això fa que tinguin uns valors que els 
ajudarà per a la vida.
Quan una persona competeix no 
s’atura a pensar en l’orientació 
sexual, de gènere o d’origen de l’altra 
persona: és contrincant o company. 
Aquestes coses a la pista s’obliden, no 
es tenen en compte. Volem acon-
seguir que aquests valors, aquesta 
normalitat, es pugui extrapolar fora 
de la pista.

SD: Si algú es vol apuntar a Panteres 
Grogues, quins passos ha de seguir?
JD: D’inici el que volem és que ho 
provi, que no es faci soci perquè sí, no 
som cap empresa privada. Volem que 
primer conegui les seves companyes i 
companys, la dinàmica dels entrena-
ments i de les classes. Una vegada que 
ho prova i li agrada, el donem d’alta 
com a soci i seguim tot el protocol. 
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